
   فرزین ماندگار
فصل چهارم مستند مسابقه »فرمانده« 
این روزها از شبکه های افق و نسیم در 
حال پخش است و همچون فصل های 
قبلی این مستند مورد توجه مخاطبان 
جوان تلویزیون قرار گرفته اس�ت. به 
همین بهانه سراغ مهدی جبین شناس 
یکی از کارگردانان جوان این مس�تند 
رفتیم. گپ و گفت با او در مورد مستند 
»فرمان�ده« را در ادام�ه می خوانی�د.

    
ایده و فکر مستند »فرمانده« از 

کجا شروع شد؟
حدود سال ۹۰ بود که تهیه کننده کار آقای 
افشار بر حسب علاقه ای که داشتند و این که 
می خواستند یک برنامه مهیج تولید کنند 
استارت کار را با آقایان حامد شکیبا و حسام 
اسلامی زدند. فصل اول این مستند پروژه 
جمع و جور و کوچکی بود اما اولین تجربه 
و همچنین کار جدیدی در تلویزیون ایران 
محسوب می شد. فصل اول شکل و شمایل 
نظامی نداشت یعنی تم نظامی اش خیلی 
کم بود و یک جورهایی دستگرمی محسوب 
می شد. بعد از این که سری اول ساخته شد 
سری دوم و سوم خیلی جدی تر شده و تم 
نظامی هم به آن اضافه شد. همچنین مکان 
مسابقه عوض شد و به اقلیمی سخت تر در 
جزیره فارو منتقل شد و در فصول بعد نیز 

همین روند ادامه پیدا کرد.
چه چیزی باعث ش�د مستند 
»فرمانده« این قدر گس�ترش 
پیدا کند؟ دلیل آن اس�تقبال 
مخاطب بود یا از اول این برنامه 

را داشتید؟
من به شخصه دوس��ت دارم هر سری که 
این برنامه ساخته می شود نسبت به قبل 
پیشرفت هایی داشته باشد. این پیشرفت 
می توان��د در زمینه فیلمنام��ه، طراحی 
صحنه و حتی ابزاری که مورد اس��تفاده 
قرار می گیرند، باشد. از طرفی دیگر نظر 
مخاطبان برای مان بسیار مهم بود. وقتی 
استقبال مخاطبان را دیدیم تشویق شدیم 
به اصطلاح دایره ب��ازی را بزرگ تر کنیم 
حتی تا آنجا پیش رفتیم که در »فرمانده 
3« از مخاطبان نظرخواه��ی کردیم و از 
آنها پرس��یدیم به نظرش��ان »فرمانده« 
چه چیزی کم دارد و دوس��ت دارند چه 
آیتم هایی ب��ه آن اضافه ش��ود؟ یکی از 
جواب ها که بس��یاری از مخاطبان به آن 
اش��اره کرده بودند آیتم چتربازی بود که 
به خواس��ت بینندگان به فص��ل چهارم 

»فرمانده« اضافه شد. 

خیلی خوب است که تا این حد 
به نظ�ر مخاطبان ت�ان اهمیت 

می دهید.
بله؛ ما ی��ک تیم کامل پژوهش��ی داریم 
که هم قبل از پخش و ه��م بعد از پخش 
برنام��ه مخاطبان را رص��د می کند. یک 
سری سؤال و پرسش��نامه هم داریم که 
آنه��ا را پر می کنند. به ای��ن ترتیب مدام 
ب��ا مخاطبان مان در ارتباط هس��تیم که 
ببینیم تصمیم هایی که ت��ا به حال برای 
برنامه گرفته ای��م چه تأثیری داش��ته و 
بینندگان برای فصل آتی چه آیتم هایی 
را می خواهند و کدام بخش ها برای شان 

جذاب تر بوده است. 
ساخت مس�تند »فرمانده« که 
همه بخش های آن در محیط باز 
و اقلیم ه�ای متفاوت می گذرد 
حتماً برای تان سخت بوده است. 
ضمن اینکه طبعاً این مستند از 
نظر مالی هم هزینه بر است. در 
کل برای ساخت »فرمانده« چه 

چالش هایی پیش رو داشتید؟
بحث مالی چندان به ما مرتبط نیست اما 
به هر حال می دانم این مس��تند هزینه بر 
است. غیر از بحث مالی و دستمزدها یک 
بخش مالی دیگر هم وجود دارد که پیدا 
نیست و آن اکسس��وار یا ابزاری است که 
نیروهای نظامی به م��ا می دهند. مثلًا ما 
نمی توانیم یک نفربر اج��اره کنیم و اگر 
هم قادر باشیم چنین کاری را انجام دهیم 
لابد برای ه��ر روز 2۰ ی��ا 3۰ میلیون از 
ما پول اجاره درخواس��ت خواهند کرد. 
در واقع کمک های لجس��تیکی که به ما 
می ش��ود خیلی مهم تر از بحث مالی اش 
است. به خاطر این که هلیکوپتر و هواپیما 
و... در دسترس مردم نیست اما ما تا یک 
حدی به اینها دسترس��ی داری��م. آنچه 
برای مان حائز اهمیت اس��ت این اس��ت 
که مسابقه در منطقه ای برگزار شود که 
هم جاذبه بصری داش��ته باش��د و هم ما 
بتوانیم تصویری زیب��ا از آن منطقه ثبت 
کنیم و آن مکان را به بهترین ش��کل به 
مخاطبان معرفی کنیم. برای مثال جزیره 
فارو که فصل سوم در آنجا برگزار شد یک 
جزیره نظامی و غیرمسکونی است و اغلب 
مردم ش��اید حتی نام این جزی��ره را نیز 
نشنیده باشند اما به واسطه پخش فصول 
دو و سه این جزیره کاملًا بین مخاطبان 
شناخته شد. همین اتفاق در فصل چهارم 
برای سیستان و بلوچستان افتاده است؛ 
یعنی ما در سیس��تان و بلوچستان سعی 
کردیم هم فضای شهری و هم جاذبه های 

تصویری اش را معرفی کنیم. خب این کار 
واقعاً سخت و چالش برانگیز است. ضمن 
اینکه همان طور که شما اش��اره کردید 
کار در فضای باز حقیقتاً س��خت اس��ت. 
به هر حال محیط خارج��ی در کنترل ما 
نیست؛ گاهی گرم است، گاهی سرد است، 
ممکن اس��ت نور مناس��ب پیدا نکنیم یا 
س��ایه گیر نیاوریم و... بحث دیگر اس��ت 
که ما با 1۰ ش��رکت کننده طرف هستیم 
که از نظر بدن��ی خیلی قوی هس��تند و 
لزوماً تصویربرداران و صداب��رداران ما به 
اندازه آنها قوی نیستند اما باید پا به پای 
شرکت کنندگان حرکت کرده و جنب و 
جوش داشته باشند. حتی مسابقاتی داریم 
که در سه مرحله انجام می شود و صدابردار 
باید سه بار یک مسیر را بدود در صورتی 
که خود شرکت کننده یک بار این مسیر را 
می دود. ضمن اینکه شرکت کننده در اغلب 
مواقع دستش خالی است اما تصویربردار 
هم باید دوربین دس��تش باشد و هم باید 
مراقب تصویرش باش��د که درست ضبط 
کند و هم مراقب از کوه بالا رفتن باش��د. 
تیم فیلمبرداری و صدابرداری و همچنین 
کارگردانی ش��ب ها و پس از فراغت از کار 
واقعاً بی رمق و خس��ته می شوند. خیلی 
وقت ها مدیر تصویربرداری مان می گوید 
اگ��ر در »فرمانده« ش��رکت کنی��م اول 

می شویم )می خندد(. 
سؤالی که همیشه در ذهن داشتم 
این است که شرکت کننده های 
این مسابقه  با چه متر و معیاری 

انتخاب می شوند؟
در وهله نخست باید قدرت بدنی و آمادگی 
بالایی داشته باشند. در تست هایی که زیر 
نظر ما و دس��تیاران مان انجام می ش��ود 
قطعاً افرادی انتخاب می شوند که آمادگی 
بدنی شان برای مان اثبات شود. ضمن اینکه 
برای مان مهم است که فرد چه شخصیتی 
دارد. کاراکتره��ای درونگرا معمولاً برای 
شرکت در مس��ابقات تلویزیونی مناسب 

نیستند. در واقع جذابیت رفتاری افراد هم 
برای مان مهم است. 

به ای�ن معن�ا ک�ه می خواهید 
شرکت کنندگان کاریزما داشته 

باشند.
بله حتماً. مثلًا در فصل های قبلی برخی از 
شرکت کنندگانی که انتخاب شدند خیلی 
درونگرا بودند و هرچند قوای فیزیکی خوبی 
داشتند اما در نهایت تصویر خوبی از آنها ثبت 
نشد چون با دوربین راحت نبودند. این واقعاً 
برای ما مهم اس��ت، درواقع در مرحله اول 
امتیازات بدنی و در مرحله دوم کاراکتر فرد 
شرکت کننده برای مان دارای اهمیت است. 
دلیل انتخاب استان سیستان و 
بلوچستان برای برگزاری فصل 

چهارم »فرمانده« چه بود؟
مناطق مختلفی مد نظرمان بود و در خود 
استان سیستان حدود 6 یا 7 هزار کیلومتر 
راه رفتیم که کجا مس��ابقه را برگزار کنیم 
ولی دلیل اصلی انتخاب سیستان این بود 
که می خواس��تیم برای ایجاد تنوع از دریا 
فاصله گرفته و روي زمین کار کنیم. فصول 
قبل با نیروی دریایی کار کرده بودیم و این 
بار با نیروی زمینی همکاری کردیم. دلیل 
دیگرمان این بود که این استان زیبا در رسانه 
مغفول مانده و دوست داشتیم بینندگان با 
این استان زیبای کش��ورمان بیشتر آشنا 
شوند. ضمن اینکه سیستان و بلوچستان 
اس��تانی بس��یار بزرگ و پر از جاذبه های 
طبیعی اس��ت. دلیل دیگر هم این بود که 
در این استان پهناور به اصطلاح زمین بازی 
بزرگی در اختیار داش��تیم ک��ه کارمان را 
راحت می کرد. ما دوس��ت داشتیم در این 
سری حتماً مسابقه زرهی داشته باشیم و 
جایی که دشت های خیلی باز و بزرگ پیدا 
کردیم سیستان و بلوچستان بود.  مجموع 
این امکان��ات ما را ترغیب ک��رد که فصل 
چهارم مسابقه را در سیستان برگزار کنیم 
که درواقع سرزمین اعجاب انگیزی است. 
وقتی وارد این استان زیبا و دوست داشتنی 
شوید واقعاً درگیر زیبایی های بکر و طبیعت 

منحصر به فردش خواهید شد. 
تجاربی که در تولید فصل های 
قبلی داشتید چقدر به شما برای 
رسیدن به فضای فصل چهارم 

کمک کرد؟ 
بسیار مؤثر بود. از نظر هنری، ارتباط گرفتن 
با مخاطبان و ش��رکت کنندگان، طراحی 
قصه ها، طراحی مسابقه و... خیلی پیشرفته تر 
شدیم. معتقدم در فصل چهار پیشرفت بسیار 
زیادی داش��تیم. نه تنها پس از ساخت هر 
فصل که پس از تولید هر قسمت، تجربه مان 
نسبت به قس��مت قبلی بیش��تر می شود. 
ساخت هر فصل و کسب تجارب بیشتر به 
ما برای پیشرفت بیشتر کمک می کند. این 
پیشرفت هم از نظر ساختار و قصه و هم از 

نظر فنی بسیار محسوس است. 
برگزید گان مستند »فرمانده« 
جایزه نقدی دریافت می کنند 
یا به استخدام نیروهای نظامی 

درمی آیند؟
اغلب ای��ن پرس��ش از ما می ش��ود که آیا 
برگزیده ها استخدام سپاه می شوند یا امتیاز 
ویژه ای دارند؟ جواب ما این است که طبق 
قراردادی که با این عزیزان می بندیم در اول 
پروژه به آنها متذکر می ش��ویم که ما هیچ 
وظیفه ای از نظر استخدامی در قبال شما 
نداریم. شما می آیید تجاربی جذاب کسب 
کرده و می روید، اگر احیاناً یک فرمانده یا یک 
نظامی از شما خوشش آمد به شما پیشنهاد 
همکاری می دهد ولی این که کسی که در 
این مسابقه شرکت می کند و اول می شود 
حتماً همکاری اش را با ما یا نیروهای نظامی 
ادامه می دهد خیر، چنین چیزی نیس��ت. 
کسی که در مسابقه اول می شود جایزه ای 
نقدی کسب می کند و بقیه هم تجربه هایی 
است که بیرون از این مسابقه برای شان پیش 

نمی آید و این بسیار باارزش است.
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مخاطبرامدامرصدمیکنیم
گفت وگوی »جوان« با کارگردانان مستند- مسابقه »فرمانده«

   سعید ناصری
بالاخ��ره موافقت مدیر جلب ش��د و بخش��نامه 
رسید و آخرین روز بازدید از نمایشگاه سی و یکم 
بین المللی کتاب تهران س��هم ما و یک گروه 3۰ 
نفره انتخاب شده از سه کلاس مهارتی »هنرستان 
رهبر انقلاب« در منطقه 15 آموزش و پرورش شهر 
تهران شد. بخش��نامه ای که طبق آن از امسال و 
برخلاف سال های پیشین، که به مدارس بنُ کتاب 
می دادند، مدارس با یک معرفی نامه به نمایشگاه 
کتاب معرفی می ش��وند و آنها هم بع��د از رؤیت 
دانش آموزان، یک لیس��ت خالی چند صفحه ای 
شامل نام کتاب، نام ناشر و قیمت، تحویل نماینده 
مدرسه می دهند. مرحله بعدی، انتخاب کتاب ها 
توس��ط دانش آموزان و یا به کمک آنها و نوشتن 
آنها در لیست  مذکور اس��ت. لیست مذکور پس 
از جمع بندی، از ناشران خریداری و برای مدارس 
ارسال می شود. سقف خرید هر مدرسه نیز یک 

میلیون تومان تعیین شده است. 
   شروع کار ستادی از 10 صبح!

بعضی محدودیت های س��اعت های کارگاهی 
باعث شد لاجرم روز ش��نبه ای را انتخاب کنیم 
که توصیه شده بود در آن روز مدارس دخترانه 
از نمایش��گاه بازدید کنند. اتوب��وس کرایه ای 
ما ب��ا غرزدن های آش��نای بعض��ی از راننده ها 
که می خواس��تند جریمه ورود به طرح را نیز، 
علاوه بر 2۰۰ هزار تومان کرایه، از جیب مدرسه 
بپردازیم - و البته ما ندادیم- ساعت هشت و نیم 
صبح به پارکینگ ش��مالی مصلی رسید. برای 
لحظاتی زیرگذر متروی مصلی پر شد از همهمه  
و سروصدا و همخوانی های بامزه و البته بی  معنی 
بچه های پر شر و شور و پرانرژی ما و  بعد از عبور 
از آن و پایین رفتن از پله ها، رسیدیم به حیاط 
بزرگ مصلّی. مصلایی که مشخص نیست در 
چندصدمین سال برگزاری نمایشگاه کتاب، به 
بهره برداری کامل برسد و نوادگان ما همچنان، 
داربس��ت ها را روی گنبد آن نبینند. سالن ها را 
از س��اعت 1۰ صبح به روی بازدیدکنندگان باز 
می کردن��د! اینکه چرا نبای��د از 8 صبح و حتی 
۹ صبح ش��روع به کار کنند را نفهمیدیم! شاید 
بعضی تصمیمات خیلی به منطق نیاز نداشته 
باشد. سؤال هم کنید به جز »ما چه می دانیم« 
نخواهید شنید. به جز ما بچه های چندین مدرسه 
دیگر هم در جاهای مختلف حیاط و زیر چادری 
که وسط حیاط برپا بود و نیز روی پله ها نشسته 

بودند و همه منتظر رس��یدن این س��اعت 1۰. 
س��اده ترین کار این بود که در بخشنامه ای که 
به مدارس ارسال شده بود ساعت شروع به کار 
نمایشگاه ذکر می شد. لابد چه کار سختی و چه 
توقع نابجایی! معرفی نامه ای از مدرسه همراهمان 
بود و دریغ از یک کیوسک و تابلوی راهنما که 
نوشته باشد مدارس��ی که معرفی نامه دریافت 
کتاب همراهشان هس��ت به فلان جا مراجعه 
کنند. حتی کیوسک اطلاع رسانی دم در هم از 
موضوع بی اطلاع بود و حواله مان داد به س��تاد 
اجرایی نمایش��گاه، که آن هم کارکنانش از 1۰ 
صبح پاسخگو بودند. اگر منطق 1۰ صبح قبلی را 
فهمیده بودیم این یکی را هم لابد می فهمیدیم! 

شروع کار ستادی از 1۰ صبح!
    از این 3 نشر شروع کنید!

بالاخره با پرس وجوی فراوان، به غرفه ای رسیدیم 
که معاونت پرورشی آموزش و پرورش روبه روی 
سالن ناشران کودک و پش��ت یک چادر بزرگ 
برپا کرده بود. چادری که مانع می شد به راحتی 
تابلوی آن را دید. مس��ئول معرفی به ما تأکید 
کرد که از غرفه ناشران کودک، و فقط از سه نشر 
خاص اجازه انتخاب دارید؛ آنها کتاب های مناسب 
بچه های شما را دارند. بماند که چند جلد کتاب 
نشر اولِ توصیه شده، در غرفه کوچک شان، بیشتر 
مخصوص نونهالان و دبس��تان  بود تا بچه های 
هنرس��تان و دبیرس��تان. البته هنگام تحویل 
لیست متوجه ش��دیم که ما رودست خوردیم 
و از همه ناشران می ش��د کتاب انتخاب کرد. به 
مسئول شان منتقل کردیم و همان شخص، با 
عوض کردن حرفش گفت من گفتم از این سه 
نشر ش��روع کنید، نگفتم فقط ازاین سه خرید 
کنید! چه دلیل منطقی محکمی! یعنی اگر از 
اینها ش��روع نمی کردیم چه اتفاق ناگواری رخ 
می داد به جز کم شدن حق کمیسیون احتمالی! 
الله اعلم.  به  ه��ر حال چه دع��وای زرگری بین 
خودش��ان بود یا اینکه حقیقتاً مس��ئول بالاتر 
پیگیر قضیه بود را نفهمیدیم و حس و حالش هم 
نبود لیست جدید بگیریم و دوباره برگردیم ولی 
اعتراض ما منفعتش به بقیه رسید و باعث شد 
همان مس��ئول مافوق به همکارانش بگوید که 
حق ندارند اسم نشر خاصی را ببرند. فهمیدن این 
مطلب که آن مسئول معرفی به عمد اسم ناشران 
خاصی را می برد با یک نگاه ساده به چند لیست 

برگشتی قابل تشخیص بود. کار سختی نبود اگر 
که حرفش جدی بوده باشد.

شلوغی دو غرفه  از سه غرفه  توصیه شده و حضور 
متراکم دانش آموزان و خلوتی غرفه های کناری 
در آنها نشان می داد عین توصیه ای که به ما شده 
بود به دیگران هم ش��ده بود. سابقه مطبوعاتی 
من باعث شده کم و بیش کتاب ها را بشناسم و 
همین هم علتی شد که تکمیل لیست ما خیلی 
طول نکشد اما بقیه حقیقتاً کارشان سخت بود. 
در آن ش��لوغی این دو غرفه که پر از دانش آموز 
بود، انتخاب کتاب مناسب کار راحتی نبود. من 
البته نماینده های چند مدرسه را همراهم کردم و 

کتاب های مناسب تر را معرفی می کردم.
   رئال مادرید در همه لیست ها!

این ش��یوه البته محاس��نی دارد ولی بیشتر از 
محاسن، اش��کالات آن اس��ت. با یک حساب 
سرانگش��تی و تقریب��ی در  1۰ روز فعالی��ت 
نمایش��گاه، اگر میانگین روزی 5۰ مدرسه به 
نمایش��گاه بیایند، مجموع خریده��ای آنها در 
پایان، 5۰۰ میلی��ون تومان اس��ت. این مقدار 
هزینه، البته برای مدارس عدد درشتی نیست 
ولی به نسبت بازار راکد کتاب، مبلغ خوبی است. 
اینکه دانش آموزان حق داشته باشند در انتخاب 
کتاب ها مشارکت کنند روی کاغذ ایده خوبی 
است اما در  حال حاضر و با این شکل نمایشگاه، 
عملًا نتایج مطلوبی به دنبال نخواهد داش��ت. 
اتفاق واقعی این است که لیست در دست یکی از 
معلمان یا معاونان مدرسه است و مشغول انتخاب 
و نوشتن؛ بچه ها هم اگر پیشنهادی بدهند، به 
وضعیت آن لحظه معلم یا معاون و نیز س��لیقه  
او بستگی دارد که آن را وارد لیست کند یا خیر. 
جدا از اینکه اگر تعارف را کنار بگذاریم، وضعیت 
مطالعه در کشور به صورت کلی، و در بین معلمان 
و دانش آموزان ب��ه صورت اخص، ب��ه گونه ای 
نیست که از آنها انتظار داشته باشیم کتاب های 
مناسب را حداقل بشناس��ند؛ با خواندن حتی 
کاری نداریم. نتیجه این می شود که قضاوت ها 
صرفاً از روی طرح جلد و اسامی کتاب ها انجام 
می گیرد و نه حتی نام نویسنده ها و ناشران. بودن 
کتابی با عنوان رئال مادرید و یک نقاشی فوتبالی 
روی آن، در تقریباً تمامی لیست هایی که دور و 
بر من بودند، البته که نمی شود حکم کلی صادر 
کرد ولی تو خود حدیث مفصل بخ��وان از این 
مجمل. جدا از این اگر که حتی معلم یا معاون 

مدرسه، اهل مطالعه باشند و کتاب های مناسب 
سن دانش آموزان مقطعشان را بشناسند، در آن 
شلوغی نمایشگاه، نمی ش��ود به راحتی تمرکز 
کرد. عموماً دو نفر از کادر مدرس��ه همراه 4۰، 
5۰ نفر دانش آموز هستند. کاری پرمسئولیت و 
پر از استرس که حالا با انتخاب کتاب هم همراه 
شده باشد. نتیجه از قبل مشخص است؛ پرُکردن 
سرسری لیست. ضمن اینکه همین حضور و بهره  
بردن از سهمیه یک میلیون  تومانی نیز کاملاً به 
نظر مدیر مدرسه بستگی دارد. اگر مدیری این را 
نخواهد، عملاً دانش آموزان آن مدرسه سهمی از 

این بذل و بخشش نخواهند داشت.
   مگه پولشو دادیم؟!

راه حل منطقی تر این بود که با کمک متخصصان 
و کتاب شناسان، از چند ماه قبل ابتدا یک تحقیق 
میدانی روی ناش��رانی که در ح��وزه کودک و 
نوجوان آثاری دارند انجام می گرفت، سپس با 
انتخاب عده ای متخصص لیستی از کتاب های 
مناسب برای هر مقطع تهیه می شد. آن لیست 
باید با کمک تعدادی دانش آم��وز کتاب خوان 
و اهل مطالعه غربال می ش��د و به یک لیس��ت 
کوتاه تر می رسید. سپس آن لیست از چند ماه 
قبل به مدارس ارسال می شد تا آنها هم فرصتی 
برای بررس��ی هرچند تقریبی کتاب ها داشته 
باشند. ناشران و نویس��ندگان آثار انتخابی هم 
می توانس��تند در این فرصت، به معرفی بیشتر 
آثارشان، فی المثل با حضور در مدارس و برپایی 
جشن کتاب و نظایر این بپردازند. اتفاق بدتر این 
است که متأسفانه بعضی از اعضای کادر مدارس، 
گمان می کنند حالا که از جیب مدرسه هزینه 
نمی شود پس حکماً پول مفتی است و  بنابراین 
دلیلی برای دقت نظر در انتخاب کتاب ها وجود 
ندارد؛ هر چه بخرند س��ود کرده ان��د. این را اگر 
خودم نشنیده نبودم نمی گفتم، وقتی به نظرم 
معاون یک مدرسه به همکارش که لیست دست 
او بود می گفت: »از همین گوشه شروع کن تند 

بنویس  که زودتر بریم، مگه پولشو دادیم؟!«
پیشنهاد دیگر این است که بخشی از این بودجه  
خرید کتاب، س��هم دانش آموزان شهرستان ها 
ش��ود. می ش��ود منتخب��ی از دانش آم��وزان 
کتاب خوان و اهل مطالع��ه را، طی یک اردوی 
یک روزه برون استانی، برای بازدید از نمایشگاه 

آورد. این به عدالت نیز نزدیک تر است.

 بررسی شیوه جدید آموزش و پرورش 
برای خرید کتاب مدارس از نمایشگاه کتاب

سهم یک میلیون تومانی مدارس از نمایشگاه کتاب

88498436سرویس فرهنگي

به ش�خصه دوس�ت دارم هر 
س�ری که این برنامه ساخته 
می ش�ود نس�بت ب�ه قب�ل 
پیشرفت هایی داشته باشد. 
ای�ن پیش�رفت می تواند در 
زمین�ه فیلمنام�ه، طراحی 
صحنه و حتی ابزاری که مورد 
استفاده قرار می گیرند، باشد

 رسانه های مجازی 
بستری برای صدور انقلاب

  معصومه طاهري
در چند س��ال اخیر با رشد ش��گفت انگیز فضای 
مجازی، امکانات جدیدی برای ارسال و دریافت 
پی��ام ایجاد ش��ده؛ چنانچ��ه این پدی��ده نوین 
ارتباطی مع��ادلات طبیعی دنی��ای ارتباطات و 
به دنبال آن دنیای قدرت در سرتاس��ر جهان را 
به هم ریخته به ش��کلی که گاه یک کاربر س��اده 
جوان یا نوجوان به واسطه همین فضای به دست 
آمده توان تأثیرگذاری بس��یار زی��ادی را از خود 
به نمایش گذاش��ته و فارغ از ورود به رسانه های 
بزرگ حقیقی شناخته ش��ده و گران قیمت دنیا، 
می تواند اندیش��ه های خود را به اقصي نقاط دنیا 
مخاب��ره می کند؛ ش��اید بتوان به ج��رأت گفت 
ام��روزه دنیای مج��ازی تا حدود بس��یار زیادی 
پروپاگاندای حاکم بر غول های رس��انه ای دنیا را 
شکسته است؛ پروپاگاندایی که با توسل به قدرت 
جذابیت و ثروت خود سعی در سانسور محسوس 

یا غیرمحسوس اخبار و اطلاعات داشتند.
در این راس��تا موضوع انقلاب اس��لامی ایران یا 
هش��ت س��ال دفاع مقدس بارزترین نوع از این 
سانسورهای هدفمند رسانه ای است؛ سانسوری 
که با موضوعاتی مانند ایران هراسی، اسلام هراسی 
و نشان دادن داعش به جای اسلام ناب محمدی 
قبل لمس اس��ت اما با آغ��از دورانی ک��ه در آن 
اینترنت و مش��تقات آن در زندگ��ی مردم نقش 
مهمی را بازی می کند این دیکتاتوری و انحصار 
رس��انه های غالب دنیا تا حدودی شکسته شد؛ 
هرچند با توجه به همان فاکتورهای بیان ش��ده 
یعنی ثروت، قدرت و تکنولوژی، سانسور و وارونه 
نشان دادن موضوعات به شکلی دیگر و در فضای 
بازتر مجازی نیز به می��دان ارتباطات آمده اند و 
تا وقتی مدیریت ش��بکه ها و سایت های مجازی 
همچنان در دس��ت همان گروه حاکم باش��د باز 
هم اطلاعات به ش��کلی که خودش��ان بخواهند 
به افکار عمومی تزریق می ش��ود. نمونه بارز این 
نوع سانس��ور را می توان در موضوعات مختلفی 
در کش��ورمان دید که چگونه توسط عوامل این  
رسانه ها در داخل و خارج به تحریف افکار عمومی 
می پردازند تا فضای ایران را نزد مردم دنیا فضایی 
متشنج و خطرناک نشان دهند. آنها کوچک ترین 
و بی اهمیت ترین اتفاقات در کشور را با خبرسازی 
و موج سازی های رس��انه ای در فضای مجازی به 
بحرانی بزرگ تعبیر می کنن��د و یا درباره بعضی 
از مفاهیم چون قمه زنی کافی است جست وجوی 
کوتاهی داشته باشیم می بینیم که با وجود همه 
تلاش ه��ای خود و تولی��د محتواه��ای موجود، 
تصاویر این حرکت، به ج��ای واژه هایی همچون 
شیعه، عاشورا و محرم در فضای مجازی به چشم 
می خورد و آنچه  هست را به شکلی وارونه  و منفی 

منتشر می کنند.
اما با همه این احوال نمی توان دست بسته تسلیم 
شد بلکه باید این تهدید رسانه ای نوین را به یک 
فرصت تبدیل کرد چه آن که دنیای جدید، نسبت 
به دنیای رسانه ای قبلی مزیت های بسیار زیادی 
دارد و قابلیت انتقال پیام فارغ از زمان و مکان در 
آن امکان پذیر است و تحولات دنیای مجازی که 
بسیار سریع و ش��گفت انگیز رخ می دهد امکان 
بیش��تری برای حضور و نقش آفرینی بازیکنان 
جدید فراهم می کند که نبای��د از آن غافل ماند. 
اپلیکیشن های موبایلی یکی از این ابزارها است که 
به ما امکان انتقال پیام و معرفی درست خودمان 
را ب��ه تناس��ب فرهنگ های مختل��ف در جهان 
می دهد. موضوعی که به صورت هوش��مندانه از 
سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی در ارسال پیام 
به جوانان غربی مورد توجه قرار گرفت؛ هرچند 
برای ابلاغ پی��ام رهبر انقلاب ب��ه جوانان غربی 
راه های مختلفی وجود دارد، ول��ی به طور قطع 
بهترین و سریع ترین نوع انتقال در شرایط کنونی 
به وس��یله دنیای مجازی ایجاد شده است. پیام 
رهبری اما علاوه بر اثرگ��ذاری بر مخاطب عصر 
دیجیتال بر مخاطبان داخلی نیز تأثیر بس��زایی 
داشت و به آنها آموخت که باید با پیشرفت سریع 
تکنولوژی همراه و همگام شوند و به جای آن که 
تنها دریافت کننده پیام باش��ند، خود در نش��ر و 
انتقال پیام هایی با محتوای درست و مناسب به 
پروسه صدور انقلاب بپیوندند؛ در واقع می توان 
گفت دو پیام ولی امر مسلمین برای جوانان اروپا و 
آمریکای شمالی زمینه را برای انقلاب دیجیتالی 
در میان مسلمانان و به خصوص شیعیان جهان 
فراهم کرد؛ چه این که در برخی کشورها از جمله 
کشور خود ما ورود مذهبیون یا فعالان فرهنگی 
به این عرصه چندان ملم��وس و مؤثر نبوده ولی 
به خاطر ارس��ال پیام رهبری به خ��ارج از مرزها 
تعداد بسیاری از آتش به اختیارها وارد این عرصه 
مهم ش��دند و آس��تین همت بالا زدن��د، لذا اگر 
ورودی با هدف مشخص و مدیریت همراه باشد 
می تواند بسیار موفقیت انگیز  و تأثیرگذار باشد و 
به نوعی می توان از همین رسانه های مجازی به 
عنوان بستری مناسب برای صدور انقلاب اسلامی 

به  سرتاسر دنیا استفاده درست برد.

   علی موحد
در حال�ی که چن�د روز پی�ش دونالد 
ترامپ با ادبی�ات و لفظی توهین آمیز 
درباره برخی مهاجران سخن گفته بود 
برخی نهادها در غرب سعی می کنند 
مصادف با م�اه رمضان و احتم�الاً در 
تقاب�ل ب�ا مواض�ع ترامپ ب�ه نوعی 
از جامعه مس�لمانان دلجویی کنند.

بنیاد انجمن صنفی نویسندگان آمریکا 
و سازمان مسلمانان روی صفحه سینما 
و تلویزیون از مسلمانان و غیرمسلمانان 
دعوت کردند ت��ا به اتف��اق در مهمانی 
افطاری هالیوود ش��رکت کنند. دومین 
مهمانی سالانه افطار هالیوود پنج شنبه 
ش��ب برگزار ش��د. بنیاد انجمن صنفی 
نویس��ندگان در هم��کاری با س��ازمان 
مسلمانان روی صفحه سینما و تلویزیون 
میزبان برنامه افطاری بودند که در هتل 
لندن در وس��ت هالی��وود برگزار ش��د. 
ای��ن مهمانی برای حضور مس��لمانان و 
غیرمسلمانان صنعت سرگرمی تدارک 

دیده شده بود. برنامه افطار هالیوود از سال 
پیش و پس از این که ترامپ س��نت 2۰ 
ساله برپایی مراسم افطار در کاخ سفید را 
لغو کرد، برگزار می شود. هدف از برگزاری 
این مراس��م این ب��ود که نویس��ندگان 
و تهیه کنندگان این ش��انس را داش��ته 
باشند تا در کنار اعضای جامعه مسلمانان 
حضور یابند و با آنها غذا بخورند تا بتوانند 
چهره دقیق تر و درست تری از اسلام در 

فیلم و تلویزیون خلق کنند. این در حالی 
است که برخی تهیه کنندگان تلویزیونی 
مانند هاوارد گ��وردون و دیوید گری با 
جامعه مسلمانان هالیوود ارتباط دارند. 
گوردون که تهیه کننده چندین سریال 
تلویزیونی از جمله »24« و »س��تمگر« 
بود، بارها تصویر شخصیت های مسلمان و 
کشورهای مسلمان را در فیلم هایش ارائه 
کرده و سال هاس��ت با سازمان بازیگران 

سینما و تلویزیون همکاری دارد. در این 
برنامه چندین سخنران شرکت داشتند 
که درباره نقش اسلام در رسانه و جامعه 
صحبت کردند. مریم علی دختر محمد 
علی اس��طوره فقید بوکس از جمله این 
افراد بود. وی برای شرکت کنندگان درباره 
زندگی پدرش صحبت کرد و از این سخن 
گفت که پدرش تقوا را سرلوحه کارهایش 
قرار داده بود و به انسان دوستی و همدلی 
با مردم بر مبنای خداباوری اسلامی توجه 
داش��ت و به همین دلیل هر جا که بود 
خیریه از اصولی بود که ترک نمی کرد. در 
این برنامه محمد عامر کمدین فلسطینی 
نیز به اجرای استندآپ کمدی پرداخت و 
درباره مطالبی چون سختی های سفر در 
دنیا با پاسپورت پناهندگی صحبت کرد. 
در این گردهمایی مهمانان روزه شان را 
پس از اذان افطار کردند و دیالوگ هایی 
درباره دیدگاه های مسلمانان و ماه رمضان 
و دیگر باورهای اس��لامی از هر گوشه و 

کناری شنیده می شد.

سخنرانیدخترمحمدعلیکلیدرمراسمافطارهالیوود
در تقابل با اقدام ترامپ انجام گرفت


